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»اگر اصل ۶۰ و ۱۱۳ رعایت می شد شرایط 
ما شــرایط دیگری بــود«؛ این جمله شــاید 
مهمتریــن حرفی بود که حســن روحانی در 
سخنان روز چهارشــنبه خود در هیات دولت 
بیان کرد، ســخنانی که مناسبت آن روز 2۳ 

تیرماه سالروز امضای برجام بود.
رئیس جمهور در ســخنان خــود با مرور 
کارهای دولت خویــش در زمینه رفع تحریم 
که مهمترین آن امضای توافق جامع هســته 
ای موسوم به برجام در 2۳ تیرماه ۱۳94 بود، 
تصریح کــرد: ای کاش همه ما روی اصل ۶۰ 
قانون اساســی می رفتیم و همه به اصول ۶۰ 
و ۱۱۳ قانون اساســی احترام می گذاشــتیم، 
در این صورت شــرایط ما شرایط دیگری بود. 
ما در اســفند مذاکره می کردیــم و تقریباً به 
همیــن نتیجه که اخیراً وزیــر امور خارجه ما 
در یک گزارش بسیار خوبی به مجلس شورای 
اســامی در 44 صفحه برجام، دوران ترامپ، 
ایســتادگی و مقاومت ملت و مذاکرات را بیان 
کرد، می رسیدیم. فرصت دستیابی به توافق را 
از دولت دوازدهم گرفتند؛ برای از دست رفتن 

این فرصت متاسفیم.
وی بیــان کرد: اگر مردم این 44 صفحه را 
بخوانند، می بینند که ما چطور می توانســتیم 
به این نقطه برســیم. حالا ممکن است کسی 

بگوید که این نقطه ای که شــما می رسیدید، 
نقطه ۱۰۰ نبوده و نقطه 9۰ بوده اســت، بله 
آنچه که خواســت انسان اســت در مذاکرات 

همیشه به صددرصد نمی رسد.
اصل ۶۰ قانون اساســی کــه روحانی در 
ایــن ســخنان بــه آن اشــاره دارد، تصریح 
دارد: »اعمــال قوه مجریــه جز در اموری که 
در ایــن قانون مســتقیماً بر عهــده رهبری 
گذارده شده، از طریق رئیس جمهور و وزراء 
اســت«. همچنین اصل ۱۱۳ قانون  اساسی 
می گویــد: »پــس از مقــام رهبــری رئیس 
جمهور عالی ترین مقام رسمی کشــور اســت 
و مســئولیت اجرای قانون اساسی و ریاست 
قوه مجریه را جز در اموری که مســتقیماً به 
رهبری مربوط می شود، بر عهده دارد«. اشاره 
حســن روحانی به این دو اصــل در آخرین 
هفته های ریاســت جمهوری خویش و اعام 
اینکــه اگر به ایــن دو بند پایبنــدی وجود 
داشت شرایط جور دیگری بود، بیان تلویحی 
این نکته اســت که قدرت هایی مانع از انجام 
وظیفه او و وزرای دولتش شده اند و با توجه 
بــه اینکه این موضوع در کنار بیان داســتان 
مذاکرات هســته ای اســت، می توان نتیجه 
 گرفــت که این ممانعــت در زمینه مذاکرات 

بوده است. 

البته این ســخنان روحانــی را به صورتی 
صریحتر، حسینعلی امیری معاون امور مجلس 

رئیس جمهور هم بیان کرد. 
وی در حاشــیه جلســه چهارشنبه هیئت 
وزرا با بیان اینکه »آنچه آقای روحانی اشــاره 
کردند، عمدتاً معطوف به موضوع برجام بود«، 
افزود: برجام موضوعی از جنس اجرایی اســت 
و بــا توجه به اینکه اصل ۶۰ نیز صراحت دارد 
بر اینکــه اعمال قوه مجریــه از طریق رئیس 
جمهوری و وزرا انجام می گیرد، ورود نهادهای 
دیگر به موضــوع برجام با توجه به جنس کار 
برجام و اصل ۶۰ قانون اساســی، به نوعی بنا 
به تعبیر رئیس جمهوری محدودیت در اعمال 

اصل ۶۰ را به دنبال داشت.
معاون امور مجلس رئیس جمهوری خاطر 
نشــان کرد: برجام موضوعــی اجرایی بود و 
چنانچــه نمایندگان محتــرم مجلس نظری 
راجع به موضوع برجام داشــتند، قاعدتاً باید 
از طرف و استفاده از ظرفیت های دیگر قانون 
اساســی پیگیری می کردند، بنابراین آنچه از 
صحبت های امــروز آقای رئیــس جمهوری 
برآمــد این بــود که حتی برجــام موضوعی 
اجرایی اســت و تقنینی نیســت و اگر اصل 
۶۰ قانــون اساســی بصورت تمــام و کمال 
انجام می شــد و امور اجرایی کاماً به رئیس 
جمهــوری و وزرا واگذار می شــد، برجام به 
نتیجه رســیده و تحریم ها برداشته شده بود 
و امروز شــاهد مسایل و مشکاتی که درباره 

برجام مواجهیم، نبودیم.
امیری با تاکید بر  اینکه قانون اساسی کار 
را به ۳ بخش تقسیم کرده است، گفت: جنس 
کار یا اجرایی و برعهده قوه مجریه اســت، یا 
تقنینی و مربوط به نظــام قانون گذاری و در 
واقع بر عهده مجلس شورای اسامی یا شورای 
نگهبان اســت، یا اینکــه از جنس قضائی و بر 
عهده قوه قضائیه گذاشــته شــده است. اصل 
شصتم قانون اساسی صراحت دارد که اموراتی 
کــه جنس اجرایی دارند، باید توســط رئیس 

جمهوری و وزرا انجام شود.

حالا با توجه به این ســخنان، مثل همیشه 
این سوال شکل می گیرد که چرا حسن روحانی 
این حرفهــا را در هفته های آخــر بیان کرده 
اســت؟ آیا نباید رئیس جمهوری که در سال 
۱۳9۶ با رای قاطع مردم برگزیده شد بانیان و 
عامان این مسائل را به مردم معرفی می کرد 
و همچنین صادقانه با مردم سخن می گفت و 
این گرفتاری ها را مطرح می کرد؟ روحانی در 
طول این سالها نشان داده که چندان توجهی 
به مردم ندارد و بیشــتر عاقه مند اســت که 
مسائل را پشــت پرده و به روش خویش حل 
کند اما به نظر می رسد هر چه بیشتر برای این 
کار تاش کرده، نتیجه کمتری گرفته است. از 
طرف دیگر بی توجهی به مردم باعث شده که 
حرفهایی که گهگاه می زند – از قبیل سخنانی 
که دیروز گفته است – نیز از طرف مردم با بی 

توجهی و بی اعتنایی روبرو شود. 
شــاید بر اساس این تجربه است که حسن 
روحانی دیروز در ســخنان خــود بر این نکته 
تاکید کرد که » با مردم شــوخی نکنید حرف 

راست و واقعی بزنید«.
نتایج برجام چه بود؟

روحانی دیروز در توصیف خدمت دولت در 
مذاکرات هسته ای و نتیجه آن گفت: کاری که 
دولت یازدهم انجام داد که به نظر من در تاریخ 
کشور به عنوان یک فعالیت بسیار ارزشمند و 
حرکت مهم در فعالیت های سیاســی و روابط 
بین الملل ثبت اســت. ما در کمتر از ۱۰۰ روز 
اول توانستیم به توافق موقتی با ۱+۵برسیم و 
با این توافق موقت ادامه تحریم ها متوقف شد.

روحانی گفت: این بسیار مهم بود که دولتی 
با رای مردم روی کار بیاید و قولی که به مردم 
داده ظرف ۱۰۰ روز یک قدم بسیار مهم برای 
شکســتن تحریم و برای اینکــه مردم به حق 
خودشان برسند، برداشته شود. بعد هم ما قدم 
به قدم جلو رفتیم و در فروردین ســال 94 به 
یک توافق کلی با ۶ کشور رسیدیم و در نهایت 
در 2۳ تیر ســال 94 با ۱+۵ به توافقی تحت 

عنوان برجام رسیدیم.

رئیس شــورای عالی امنیت ملی بیان کرد: 
البته روندهایی هم در برخی از کشورهای۵+۱ 
و هم در ایران داشــت که مــا از این روندها 
عبور کردیــم و توافق دی ماه 94، برجام اجرا 
و تحریم برداشته شد. برخی از قدم ها آنی بود 
و برخی از قدم ها تشریفاتی را داشت ولی همه 
دستورالعمل هایی که لازم بود از طرف اتحادیه 
اروپا و آمریکایی ها اباغ و اعام شــود، صورت 

گرفت و کار شروع شد.
وی ادامه داد: در مقطعی یک فکر این بود 
که این گره با مذاکره باز نمی شود و یک فکر این 
بود ما در آخر باید زورآزمایی کنیم و در میدان 
زورآزمایی به جایی برســیم و با میز مذاکره و 
حرف زدن نه هیچ وقت PMD حل می شود و 
نه هیچ وقت ایران به غنی ســازی می رسد و نه 
 هیچ وقت تحریم برداشــته می شود که هر سه

 انجام شد.
رئیس جمهوری گفت: چقدر شلوغ کردند 
و گفتند اینها روی کاغذ اســت و فان است، 
درعمــل همه مــردم دیدند که توانســتیم و 
نفت و میعاناتی که حدود یک میلیون بشــکه 
می فروختیــم، در یک زمان بســیار کوتاهی 
تبدیل به 2 میلیون و ۸۰۰ هزار بشکه شد که 
یکی از کارهای بســیار بزرگ وزارت نفت بود 
که در یک زمان کوتاهی توانســت این حرکت 

سریع را انجام دهد.
روحانی افزود: همه تانک و توپ و موشــک 
و هواپیما و هلی کوپتر، پتروشــیمی و  فرآورده 
و مواد معدنی و صنایــع معدنی هرچه که به 
تناسب جنگ اقتصادی لازم داشتیم، توانستیم 
در همیــن مدت تامین کنیــم. یعنی از اواخر 
94، 9۵ و 9۶ شــرایط کشــورعوض شد. این 
که مــا می گفتیم می توانیــم کاری کنیم که 
ســانتیفیوژ بچرخد و چــرخ زندگی مردم هم 
بچرخد کــه بعضی ها می گفتند اینها شــعار 
اســت، دیدند که در سال 94 و 9۵ و 9۶ تورم 
ما تک رقمی شد حتی اول سال 9۷ هم باز هم 
تورم تک رقمی بــود و ما تورم را در یک دوره 

بزرگی تک رقمی کردیم.

سخنان روحانی درباره دلایل به نتیجه نرسیدن برجام

فرصت دستیابی به توافق را از دولت دوازدهم گرفتند

دلواپسان و منتقدان دولت دوازدهم و حسن 
روحانی این روزها در حالی قوه مجریه را زیر تیغ 
می برند که هشت ســال پیش در حال تقدیر و 

تشکر از محمود احمدی نژاد و دولتش بودند.
به گزارش خبرآناین، دولت دوازدهم روزهای 
پایانی خود را در حالی طی می کند که حســن 
روحانی و یارانش همچنان مشــغول حل و رفع 
بحران های متعددی هســتند که شکل گیری 
قاطبه آنها از اختیار دولت خارج بوده اســت؛ از 
شــیوع ویروس کرونا تا تحریم از سوی آمریکا و 

تبعات ناشی از آن. 
همین مشکات سبب شده رئیس جمهور و 
وزرا همچون همه ۸ ســال گذشته مشغول حل 
مشکات باشــند؛ از یک سو وزیر امور خارجه و 
تیم مذاکره کننده کشــورمان مشغول رایزنی ها 
بــرای رفع تحریم هــا هســتند؛ از طرفی وزیر 
بهداشــت و ستاد مقابله با کرونا هر روز تشکیل 
جلسه می دهد تا در این شرایط تحریم راه حلی 
برای واکسیناســیون و کنترل شیوع کرونا پیدا 
کنند، از سوی دیگر این روزها بحران قطعی برق 
که ظاهرا از تبعات کمبود سرمایه گذاری ناشی 
از تحریم هاســت به وجود آمده و دولت کمیته 
ای برای حل آن تشــکیل داده اســت و نهایتا 
مشکات عدیده اقتصادی که مردم با آن دست 
و پنجه نرم می کنند و دولــت تاش دارد از بار 
این مسائل بکاهد. دولت دوازدهم در میانه همه 

این مشکات، پس از انتخاب سیدابراهیم رئیسی 
به عنوان رئیس جمهوری منتخب رســما اعام 
کرد که می خواهــد انتقال قدرت به آرامی پیش 
رود. موضوعی که هشت سال پیش شاهد نبودیم.
محمود واعظی، رئیس دفتر رئیس جمهوری 
در این باره گفته است: »رئیس جمهوری دستور 
داده اســت انتقال قدرت آرام داشته باشیم و از 
طرف دیگر همه اطاعات خود را در اختیار آقای 
رئیسی قرار دهیم. می خواهیم طوری عمل کنیم 
وقتی رئیس جمهوری منتخب، دولت را تحویل 
گرفت به اندازه ما اطاعات داشــته باشــد.« او 
اشــاره ای به هشت ســال پیش کرد و طعنه ای 
به دولت محمود احمدی نــژاد زد: »می خواهیم 
همکاری داشته باشیم چون سال 92 کسی با ما 
همکاری نکرد و ما خود در پی این وزیر و آن وزیر 

می رفتیم و اطاعات می گرفتیم.«
در این بین مقایســه پایــان دولت دو رئیس 
جمهور که در دهه 9۰ زمام کشــور را بر دست 
داشتند حکایت گر فضایی متفاوتی است که هر 
دو رئیس جمهــور یعنی محمود احمدی نژاد و 

حسن روحانی تجربه کرده اند.
شــرایط روزهای پایانی دولت حسن روحانی 

که گویاست؛ افزون بر بحران های به وجود آمده 
و تاش کابینه برای حل آنها، موج انتقاد، فشار، 
تخریب و تهمت از ســوی منتقــدان و تندروها 
مطرح می شــود و اعضای کابینــه از طرفی هر 
روز زیــر تیغ صدا و ســیما هســتند، عاوه بر 
پاسخگویی به مردم یک روز باید به زندانی شدن 
و مرگ تهدید شــوند، روز دیگر اثبات کنند که 
خانواده شــان در کجا زندگی می کند. اما سوال 
اینجاست که محمود احمدی نژاد با همه حواشی 
و جنجال هایــی که به ویژه در دو ســال پایانی 
عمر دولتش داشــت، روزهای پایانی دولت دهم 
را چطور ســپری کرد و مشــغول و سرگرم چه 

اموری بود؟
منتقــدان ایــن روزهای روحانــی روزگاری 
حامی پر و پاقرص احمــدی نژاد بودند؛ هرچند 
دیگر حمایــت از او را در ســال های اخیر انکار 
می کنند اما مرور اخبــار و رویدادهای تاریخی 
گواه چیز دیگری است. جنجال های احمدی نژاد 
تا واپســین روزهای کاری اش به عنوان رئیس 
جمهور ادامه داشت، بسیاری از یاران احمدی نژاد 
که این روزها در مجلس یازدهم هستند و برای 
حضور در کابینه ابراهیم رئیسی هم دورخیز کرده 

اند، در روزهای پایانی دولت دهم پیگیر تشکیل 
»دانشگاه ایرانیان« بودند تا اسم و رسم خود را در 
قالب حضور در دانشگاه حفظ کنند. احمدی نژاد 
در آخرین گفتگوی تلویزیونی اش که در آخرین 
شــب فعالیت دولت دهم اجرا شد بنیان گذاری 
این دانشگاه را اصلی ترین برنامه کاری خود پس 
از اتمام دوره ریاست جمهوری اش اعام کرد، او 
حتی با اعام شــماره حسابی به نام خودش، از 
مردم درخواســت کرد با واریز داوطلبانه پول به 
حساب بانکی اش، در این دانشگاه سرمایه گذاری 
کنند اما با این وجود، در اولین روز بعد از پایان 
کار دولت دهم، شورای عالی انقاب فرهنگی با 
تأسیس چنین دانشگاهی مخالفت کرد. این شورا 
حضور اسامی فاقد صاحیتی همچون اسفندیار 
رحیم مشــایی و حمیدرضا بقایی را موجب این 

مخالفت اعام کرد.
البته چگونگی موافقت شورای انقاب فرهنگی 
با تأسیس این دانشگاه و اتهام استفاده از رانت که 
از ســوی برخی منقدین مطرح شد و همچنین 
اتهام فســاد مالی ناشــی از انتقال ۱۶۰ میلیارد 
ریال از بودجه نهاد ریاســت جمهــوری در روز 
آخر فعالیت دولت و سایر منابع مالی و امکانات، 

این دانشــگاه را در مظان فســاد مالی قرار داد. 
این مسائل در حالی مطرح بود که شورای عالی 
انقاب فرهنگی به سرتیمی غامعلی حدادعادل 

در همان روزها از احمدی نژاد تقدیر کرد!
هرچند این قدردانی هــا از دولت های نهم و 
دهم به همین جا ختم نشــد و صدا و سیما که 
این روزهای پایانی دولت روحانی از هیچ تخریبی 
علیه آن کم نمی گذارد، مراسم مجللی برای تقدیر 

از محمود احمدی نژاد برگزار کرد.
افتتاح های نمایشی »مسکن مهر« که هنوز 
هم انتقادات جدی به آن پروژه ها مطرح اســت؛ 
بازدیدهای سرزده از سریال های تلویزیونی و سفر 
به عراق و روسیه فعالیت های احمدی نژاد در ماه 
پایانی دولت دهم بود درحالی که همان زمان هم 
کشور با تحریم های متعدد نه فقط از سوی آمریکا 
بلکه از طرف بیشتر کشورهای غربی مواجه بود و 
مردم مشکات زیادی در تامین اقام و کالاهای 

خود داشتند.
اما احمدی نــژاد و طرفدارانش در نهادهای 
حاکمیتــی ترجیح دادند به جــای صرف وقت 
برای حل آن مسائل، به رفتارهای پوپولیستی و 

نمایشی بپردازند.
حالا باید پرسید صدا و سیما و شورای عالی 
انقاب فرهنگی و امثالهم در این دوره هم برنامه 
ای برای تقدیر از دولت و حسن روحانی خواهند 

داشت؟!

جنیدی از ارســال پاسخ های دولت به مجمع تشخیص 
مصلحت نظام در زمان مقرر خبر داد.

به گزارش ایســنا، لعیا جنیدی در حاشیه جلسه هیات 
دولــت در جمع خبرنگاران در رابطه با ضرورت بررســی 
موضوع FATF در مجمع تشخیص مصلحت نظام اظهار 
 FATF کرد: دولت تمام مقدمات لازم را جهت بررســی
برای مجمع فرستاده اســت. من شنیده ام که در مجمع 
گفتند به بعضی از ســوالات پاسخ داده نشده یا دیر پاسخ 

داده شده است.
وی ادامه داد: از زمان ارســال سوالات که دهم اسفند 
بوده تا ده روز اول سال جاری پاسخ ها فرستاده شده است؛ 
اصا قبا هم  پاســخ ها فرســتاده شده بود. الان مهم این 

نیســت که فرض کنند زمان کافی برای بررسی این موارد 
نداشــتند؛ چرا که خیلی زمان گذشته است. می توانستند 
زمان را تجدید کنند و همیشه فرصت برای تجدید جلسه 

بوده است.
وی با اشــاره بــه ادامه پیگیری های شــکایت ایران از 
آمریکا در دادگاه های بین المللی گفت: هر دو شکایت های 
ایران از آمریکا، ادامه دارد. دستور موقت بر اساس شکایت 
گرفته شده اســت. از زمان دستور موقت، منظم، معاونت 
حقوقی با همکاری وزارت خارجه لغو دســتور را گزارش 

می کند.
جنیدی افزود: حتی ما معتقد هستیم این تغییری که 
در آیین دادرســی دیوان به وجــود آمده که به طور کلی 

تصمیمی گرفته اند تا کمیته ای از قضات برای رصد اجرای 
دستور موقت ها وجود داشته باشند هم از جمله اقداماتی 
اســت که ایران پیگیری کرده اســت. عاوه بر آن جلسه 
صاحیتی آن برگزار و رای به صاحیت داده شــده است. 
همه منتظر رســیدگی ماهوی هســتیم. لوایح و مقدمات 
آماده ســازی می شود و همه دســتگاه های حقوقی دولت 
کمک می کنند و اطاعات و مستندات را جمع می کنیم و 
در چهارچوب آن لوایح توجیحی و پاسخی به تحریم های 

آمریکا در حال انجام است.
وی همچنین خاطر شان کرد: درباره شکایت از رئیس 
جمهــور بر طبق مــاده 2۳4 من توضیحاتــی به مجلس 
داده ام. به نظر می رســد این ماده 2۳4 آیین نامه داخلی، 

هماهنگی با قانون اساســی ندارد. چون قانون اساسی در 
ســال ۶۶ چهارچوب آیین نامه داخلی را مشــخص کرده 
اســت. موضوع آیین نامه داخلی عبارت اســت از تعیین 
رئیس مجلس، تعیین هیئت رئیسه کمیسیون های مجلس 
، دوره تصدی کمیســیون ها، امور مربــوط به مذاکرات و 
انتظامات مجلس؛  بنابراین تنظیم روابط قوای ســه گانه 
در چهارچوب قانون اساســی اســت  نه آیین نامه داخلی 

مجلس.
جنیدی گفــت: این موارد را ما توضیح دادیم. عاوه بر 
این از نظر محتوا  خیلی از گزاراشات مستندی ندارد. ماده 
2۳4 همســو با قانون اساسی نیست. هم این دولت و هم 

دولت بعدی به این موضوع توجه خواهد داشت.

در جلســه دیروز شــورای نگهبان  آیت الله جنتی به 
عنــوان دبیر، ســیامک ره پیک به عنوان قائــم مقام دبیر 

و هادی طحان نظیف به عنوان سخنگو انتخاب شدند.
آیت الله جنتی در این نشســت با اشــاره به پایان کار 
عباســعلی کدخدایی در مقام سخنگویی شورای نگهبان و 
امتناع وی از ادامه این مســئولیت، گفــت: بنده به دکتر 
کدخدایی خیلی اصرار کردم که شــما همچنان ســخنگو 

باقی بمانید اما ایشان نپذیرفتند.
دبیر شــورای نگهبان خاطرنشان کرد: ایشان سخنگوی 
خوبی برای شورای نگهبان بودند و در این مدت مسئولیت 
با متانت، اســتدلال و منطق، به خوبی از شــورای نگهبان 
دفاع کردند و ارتباط خوبی با رسانه ها و خبرنگاران داشتند 
و آبروی این شــورا را حفظ کردند و بنده قدردان زحمات 

ایشان بوده و هستم.

جنتی ادامه داد: کدخدایی برای بنده همواره مشــاوری 
امین بوده  و هســتند و الان نیز مسئولیت مهم پژوهشکده 
شــورای نگهبان را بر عهده  دارند؛ حُســن  ایشــان جوان 
شناســی و جوان پروری اســت و در پژوهشــکده شورای 
نگهبان توانســته اند حقوقدانان جوانان را پرورش دهند و 

این کار جزو افتخارات ایشان است.
او با اشاره به فعالیت پژوهشگران و نظرات مشورتی آنها 
به اعضای شــورای نگهبان گفت: بحمدالله در پژوهشکده 
شورا جوانان متدین، به روز، مطلع و با اخاص کار می کنند 

و برای آینده شورای نگهبان و کشور مفید هستند.
آیت الله جنتی افزود: مــن از دکتر کدخدایی قدردانی 

می کنم؛ هم نســبت به خدمات ایشــان به کل شورا و هم 
نسبت به شخص خودم و انشاالله اجر آخرت نصیب ایشان 

شود.
در ادامه این جلســه، سایر اعضای شورای نگهبان نیز با 
تمجید از خدمات ۱۳ ســاله عباسعلی کدخدایی به عنوان 
سخنگوی شورای نگهبان، برای او در مسئولیت پژوهشکده 

شورای نگهبان آرزوی موفقیت کردند.
هادی طحان نظیف متولد ســال ۱۳۶۱ در شهر دزفول 
بوده و دارای دکترای حقوق عمومی اســت. وی از ســال 
۱۳9۸ با رای نمایندگان مجلس شورای اسامی به عضویت 
شــورای نگهبان درآمده اما پیش از آن نیز دبیر جلســات 

شورای نگهبان بوده است. 
عضویــت هیأت علمی دانشــکده حقوق دانشــگاه امام 
صادق)ع(،معاونت آموزشــی دانشکده حقوق دانشگاه امام 
صادق)ع(، دبیر جلســات شــورای نگهبان، مشاور معاون 
اجرایــی و امور انتخابات شــورای نگهبــان، عضو مجمع 
مشــورتی حقوقــی شــورای نگهبان، مدیر گــروه حقوق 
اجتماعی- فرهنگی مرکز تحقیقات شــورای نگهبان، دبیر 
هیات رئیسه و شورای دانشگاه امام صادق )ع(، کارشناس 
و مشــاور حقوقی »هیأت بررسی و تطبیق مصوبات دولت 
با قوانین« مجلس شــورای اسامی، دبیر کمیته فرهنگی- 
اجتماعی مرکز بررسی های استراتژیک ریاست جمهوری و 
کارشناس گروه حقوق عمومی دفتر مطالعات حقوقی مرکز 
پژوهش های مجلس شــورای اسامی از جمله مسئولیتها و 

سوابق سخنگوی جدید شورای نگهبان است.

حجت الاسام و المسلمین سیدحسن خمینی با بیان اینکه 
دکتر فیرحی از پیشگامان تطبیق دین و دنیای معاصر است، 
گفت: آقای فیرحی می دانســت که آنسوی »استبداد دینی« 
الزاما »بی دینی« نیســت؛ بلکه »جمهوری اسامی« است. به 
گزارش جماران، حجت الاسام و المسلمین سیدحسن خمینی 
در دیدار اعضای ســتاد نکوداشــت مرحوم دکتر داود فیرحی 
استاد فقید علوم سیاسی که در قم برگزار شد، با تمجید از عزم 
برگزاری این بزرگداشت گفت: آقای فیرحی یکی از پیشگامان 
انطباق دین با شــرایط جدید در دوره معاصر است. او مسأله ها 
و اقتضائــات دنیای جدید را بیش از حد متعارف میان طلبه ها 
می شناخت و توام با دین داری، دین را می شناخت و درد آن را 

داشت. وی افزود: گاهی یک نفر درد دین دارد، اما شناحتی از 
دین و نیز دنیای جدید ندارد که طالبان و داعش از نمونه های 
آن هستند. عده ای هم هستند که دین را می شناسند اما درد 
آن را ندارند و به این فکر نمی کنند که باید در دنیای امروز برای 
دین کاری کرد. سیدحســن خمینی خاطرنشان کرد: گروهی 
هم دنیا را نمی شناسند و شناختی از مسائل و روابط و علوم و 
اقتضائات جدید ندارند. اما مرحوم آقای فیرحی دنیای جدید را 
به صورت علمی شناخته بود و همزمان علم دین و درد دین را 
داشت.  سیدحسن خمینی با اشاره به تحصیل دکتر فیرحی در 
رشته علوم سیاسی و کنش گری های سیاسی وی گفت: دکتر 
فیرحی از پیشگامان تطبیق دین و دنیای معاصر است که ناشی 

از ویژگی های یاد شده است. یادگار امام در خصوص آثار به جا 
مانده از دکتر فیرحی گفت: آقای فیرحی می دانست که آنسوی 
»اســتبداد دینی« الزاما »بی دینی« نیست؛ بلکه »جمهوری 
اســامی« اســت. او تاش کرد که هرچه بیشتر از مشکات 
مفهومی و مصداقی این واژه جدید کاســته شــود. عاقه او به 
امام هم بسیار زیاد بود که بخش عمده اینکه برای این میراث 
امام یعنی جمهوری اسامی کار کرده بود ناشی از همین عاقه 
مندی است. آن مرحوم تاش وافری کرد تا هم پارادوکس های 
درونی و هم چالش های بیرونی این حقیقت جدید را بزداید و 
کتب مرجع بســیار خوبی هم در این زمینه نگاشته است که 
کم نظیر است و در برخی موارد، مشابه و مانندی ندارد. وی با 

اشاره به تضعیف عملی جمهوریت در کشور، تصریح کرد: امروز 
در عرصه نظر همگان جمهوریت را پذیرفته اند اما در عمل این 
رکن مهم تضعیف شــده است.از همین رو، می توان این بخش 
از دیدگاه های مرحوم دکتــر فیرحی را در برهه کنونی دنبال 
کرد. یادگار امام در پایان در خصوص ویژگی های شــخصیتی 
مرحوم دکتر فیرحی گفت: در او منیت شخصی دیده نمی شد 
و به دنبال اثبات شخصیت خود نبود که به همین خاطر همه 
به او عاقه داشــتند.  در ابتدای این دیدار آقای دکتر یوســف 
خان محمدی دبیر ستاد نکوداشت دکتر فیرحی و حجج اسام 
حسن پویا و مهدی پورحسین، گزارشی از اقدامات انجام شده 

در این ستاد را ارائه کردند.

تقدیر از احمدی نژاد، تخریبِ روحانی؛ ۲ روی سکه پایان عمر دولت ها

رفتار متناقض صداوسیما با دو رئیس جمهور دهه ۹۰

معاون حقوقی رئیس جمهوری:

دولت پاسخ سوالات مجمع تشخیص درباره FATF را داده است

جنتی دبیر شورای نگهبان باقی ماند؛ سخنگو عوض شد

سیدحسن خمینی در دیدار اعضای ستاد نکوداشت مرحوم فیرحی:
دکتر فیرحی برای کاستن مشکلات مفهومی  و مصداقی »جمهوری اسلامی« تلاش کرد

دیدار واعظی با رئیس جمهوری منتخب 
رئیس دفتر رئیس جمهوری و دبیر شورای عالی انقاب فرهنگی در دیدارهای 
جداگانه، گزارشی از حوزه های فعالیت خود با رئیس جمهوری منتخب ارائه کردند.

به گــزارش ایرنا از روابــط عمومی دفتر رئیس جمهوری منتخــب، در ادامه 
دیدارهــای مقام های دولتی، محمود واعظی رئیس دفتر رئیس جمهوری، حجت 
الاســام والمسلمین سید سعیدرضا عاملی دبیر شورای عالی انقاب فرهنگی با 
حضور در دفتر رئیس جمهور منتخب، ضمن ارائه گزارشی از حوزه فعالیت خود، 
برای حجت الاســام و المسلمین سید ابراهیم رئیسی و دولت او آرزوی موفقیت 

کردند.

 حضور فرمانده کل ارتش 
در نقطه صفر مرزی ایران و افغانستان

فرمانده کل ارتش در بازدید از مرز دوغارون در جریان آخرین وضعیت امنیتی 
مرزهای شرقی قرار گرفت. به گزارش میزان، امیر سرلشکر سیدعبدالرحیم موسوی 
دیروز در سفر به شهرستان تایباد و نقطه صفر مرزی ایران و افغانستان، از یگان های 
نظامی ارتش مستقر در مرز دوغارون بازدید کرد و در جریان آمادگی های رزمی این 
یگان ها قرار گرفت. همچنین سرلشــکر موسوی در این سفر از تجهیزات نظامی، 
خودرویــی، امدادی و الکترونیکی تیپ 2۷۷ متحرک شــهید یی جمعی نیروی 
زمینی ارتش که در مرز دوغارون مســتقر است بازدید کرد و از آخرین وضعیت 

امنیتی نوار مرزی شرق کشور مطلع شد.

زهرا رهنورد و میرحسین موسوی عزادار شدند
زهیــدا کاظمی، خواهــر زهرا رهنورد و از مبارزین سیاســی پیش از انقاب، 

سه شنبه به دلیل ابتا به بیماری کرونا در بیمارستان سینای تهران درگذشت. 
او، دبیر بازنشسته آموزش و پرورش، فعال فرهنگی و دانشجوی دکترای جامعه 
شناسی در تهران بود. کتاب خاطرات ایشان از دوران معلمی چندی پیش منتشر 

شد.  
رئیس دولت اصاحات در پیامی درگذشت خواهر زهرا رهنورد را تسلیت گفت. 
در پیام تسلیت ســید محمد خاتمی به زهرا رهنورد آمده است: درگذشت بانوی 
بزرگوار سرکار خواهر گرامی تان را صمیمانه به سرکار عالی و همه بستگان داغدار 
تسلیت می گویم و از خداوند منان برای آن فقیده سعیده آمرزش و رحمت الهی و 
برای بازماندگان معزز تندرستی و شکیبایی و پاداش نیکو و برای سرکار عالی که 
بحمدالله اهل صبر و استقامت و توکل و نیک اندیشی هستید صبر بیشتر و سامتی 

و سربلندی مسألت می کنم.

عضو شورای مرکزی حزب مردم سالاری مطرح کرد
 موفقیت دولت سیزدهم 

در گرو حل چالش های صد روز اول 
یک عضو شورای مرکزی حزب مردم سالاری 
گفت: رئیسی درمجمع تشخیص مصلحت نظام 
دو بــار به FATF رای منفی داده اســت. البته 
امکان دارد در کســوت رئیــس جمهور نظرش 

عوض شود.
آرش حبیبی در گفت و گو با ایسنا، در ارتباط 
با چالش های پیش روی دولت ســیزدهم در صد 
روز نخســت تشــکیل کابینه اظهار کرد: آقای 
رئیسی در بدو ورود به دولت با هجمی از انتظارات 
مردمی رو به رو است؛ که بر اساس شعارها و وعده های انتخاباتی اش شکل گرفته 

است.
وی ادامه داد: البته دولت ســیزدهم نسبت به دولت های گذشته نقاط مثبتی 
دارد؛ مثا همه جریان های سیاســی کشور حتی اصاح طلبان که به نحوی روند 
برگزاری انتخابات و رد صاحیت ها را قبول نداشــتند هم از انتخاب وی استقابل 
کردند و عکس العمل خوبی داشتند. این فعال سیاسی افزود:  قوه قضاییه، مجلس 
و ســایر نهادها با او همسو هستند و بین همه قوا انسجامی شکل گرفته است. از 
طرفی مردم با توجه به عدم اعتمادی که در دولت روحانی بویژه در حوزه اقتصادی 
شکل گرفت انتظار دارند دولت آینده شرایط اقتصادی را بهبود بخشد. این فعال 
سیاسی اصاح طلب گفت: هرچند مشارکت خیلی قابل انتظار نبود، اما با همین 
حد از مشارکت انتخاباتی همه مردم انتظار دارند دولت بعدی برای بهبود شرایط 

اقتصادی کشور تاش زیادی انجام دهد.
وی گفــت: در ایــن ۱۰۰ روز که کلیدی ترین و مهم تریــن دوره هر ریس 
جمهوری است؛ اولین و مهم ترین چالش سازماندهی و انتخاب تیم همراه و هیئت 
دولت و پســت های کلیدی کشور است. شاید رئیســی مستقل بودنش را امتیاز 
می داند اما به نظر من ضعف این موضوع در زمان کادر ســازی مشخص می شود. 

سازمان دهی و انتخاب نیروهای همفکر ایشان سخت است.
حبیبی خاطر نشان کرد: چالش مهم بعدی در سیاست خارجی است. ایشان 
خودشــان درمجمع تشــخیص مصلحت نظام دوبار به FATF رای منفی داده 
است. البته امکان دارد در کسوت رئیس جمهور نظرش عوض شود، که این امر با 

استقبال افکار عمومی و حتی مخالفانشان هم همراه خواهد شد.
وی ادامه داد: موضوع بعدی برجام است؛ کشور با این موضوع در چالش جدی 
است. مشکات زیادی باید حل شود؛ بسیاری از این مشکات به سیاست خارجی 
ما مربوط است. بنابراین تیم اقتصادی و وزارت خارجه دولت بعدی از اهمیت بالایی 
برخودار است. این عضو حزب مردم سالاری در پایان به ضرورت حل موعضاتی 
مثل تورم، بازگشایی دانشگاه ها و مدارس، بحث واکسیناشسون کرونا، حل مشکل 
بورس نیز اشاره کرد و گفت:  تعهدات زیادی در شعارهای آقای رئیسی بوده است. 
مردم هم شرایط را می دانند و اگر احساس کنند کسی رو به جلو برای حل شکات 
حرکت می کند، کمکش می کنند.  من هم برای آقای رئیسی و تیم آینده ایشان 

آرزوی موفقیت می کنم.

مجوز انتقال و تغییر رشته فرزندان اعضای هیات 
علمی دانشگاه ها باطل شد

هیات عمومی دیوان عدالت اداری دستورالعمل وزرای علوم، تحقیقات و فناوری، 
بهداشت، درمان و آموزش پزشکی و رئیس دانشگاه آزاد را مبنی بر نقل و انتقال 
و تغییر رشــته فرزندان اعضای هیات علمی به محل خدمت عضو هیات علمی را 
باطل کرد. به گزارش ایسنا به نقل از دیوان عدالت اداری، طبق بند 2 دستورالعمل 
اجرایی مصوبه جلســه ۷۳۵ مورخ 92/4/2۵ شــورای عالی انقاب فرهنگی در 
خصوص تسهیات فرزندان اعضای هیات علمی به شماره ۶9۳۱2 مورخ 92/۵/۱4 
پذیرفته شدگان آزمون سراسری می توانند از دانشگاه مبدا به یکی از دانشگاه های 
واقع در شهر محل خدمت و ترجیحا دانشگاه محل خدمت عضو هیات علمی و یا در 
صورت نبودن آن رشته در آن شهر به دانشگاه نزدیک ترین شهر به محل خدمت 
عضو هیات علمی با تعیین سازمان سنجش آموزش کشور در همان مقطع و گروه 

آزمایشی و دارا بودن حد نصاب مطابق با ضوابط، انتقال یا تغییر رشته بدهند.
هیات عمومی دیوان عدالت اداری پس از بررسی موضوع را تبعیض ناروا در حق 
مشمولان و مغایر با بند 9 اصل سوم و اصل ۱9 قانون اساسی دانست و جواز انتقال 
و تغییر رشــته فرزندان اعضای هیات علمی را خارج از حدود اختیار وضع کننده 

تشخیص و دستورالعمل مذکور را ابطال کرد.

هیأت نظارت استان تهران تا هفته آینده نظرش را 
درباره انتخابات شوراها اعلام می کند

رئیس هیأت عالی نظارت بر انتخابات شــوراهای اسامی شهر و روستای استان 
تهران گفت که این هیأت ها تا هفته آینده نظر نهایی خود را درباره صحت انتخابات 
شوراها در استان تهران به هیأت مرکزی اعام می کنند. احمد نادری در گفت وگو 
با ایسنا اظهار کرد: هیأت عالی نظارت بر انتخابات شوراهای اسامی شهر و روستای 
استان تهران همچنان مشغول بررسی روند برگزاری انتخابات است. ما شکایاتی از 
برخی از حوزه ها و صندوق های اخذ رأی از شهرستان های شانزده گانه و شهرهای 
4۸ گانه اســتان تهران داشتیم که در حال بررسی آن هستیم لذا هنوز نظر نهایی 
هیأت نظارت استان تهران درباره هیچ کدام از شهرستان های این استان اعام نشده 
اســت. وی افزود: هیأت عالی نظارت اســتان تهران هنوز صحت انتخابات را تأیید 
نکرده و مشــغول بررسی است. ظرف پنج، شــش روز آینده نظر نهایی خود را به 
هیأت مرکزی نظارت اعام می کنیم. نادری با تأکید مجدد بر اینکه تا هفته آینده 
نظر هیأت نظارت درباره انتخابات استان تهران اعام می شود، گفت: بعد از آن نوبت 
هیأت مرکزی نظارت اســت. البته آن ها هم با نظر کارشناسی هیأت نظارت استان 
تهران جلو می روند. وی در پایان درباره روند اعام صحت انتخابات در روســتاهای 
اســتان تهران هم گفت که مرجع نهایی درباره اعام صحت انتخابات در روستاها 

و بخش های استان تهران، هیأت عالی نظارت بر انتخابات در استان تهران است.

اخبار کوتاه


